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SEDLČANY V minulém čísle 
SK jsme přinesli informace 
o první části jednání zastu-
pitelstva města Sedlčany 
konaného v pondělí 6. lis-
topadu. K tématu se nyní 
vracíme s dalšími projed-
návanými body.
Litr netříděného 
komunálního 

odpadu bude stát 
0,60 Kč

Zastupitelé se na zase-
dání mimo jiné zabývali ak-
tualizací obecně závazné 
vyhlášky o místním poplat-
ku za odkládání komunál-
ního odpadu. Poplatek se 
platí za odkládání směsné-

SEDLČANY Světlo světa spat-
řila publikace, která sou-
hrnně pojednává o historii 
sedlčanského gymnázia 
a, na rozdíl od almanachů 
vydávaných při výročích 
školy, obsahuje také auten-
tické vzpomínky pamětní-
ků a bohatou fotografi ckou 
přílohu. Jejím autorem je 
Martin Plechatý, který ab-
solvoval sedlčanské osmile-
té gymnázium v roce 2020, 
text vznikl při jeho baka-

KOSOVA HORA Svatomar-
tinské slavnosti mají v Ko-
sově Hoře dlouholetou tra-

dici, ale letošní připomínka 
svátku svatého Martina, 
která se v obci konala v so-
botu 11. listopadu, měla 
ještě slavnostnější nádech 
než v minulosti. Návštěv-

níci akce byli svědky neob-
vyklé podívané, když v je-
jím úvodu mohli sledovat 

přelet dvou bojových vo-
jenských helikoptér z vr-
tulníkové základny v Ná-
měšti nad Oslavou.

Stalo se tak jako připo-
mínka Dne válečných vete-

PETROVICE Oblíbenou akci 
zdejší mateřské školky 
Čtyřlístek, kterou je tradič-
ní Vítání svatého Martina 
s lampionovým průvodem, 
si v pátek 10. listopadu nene-
chala ujít řada rodičů se svý-
mi nadšenými ratolestmi. 

Děti přišly na průvod 
řádně vybavené. Lucer-

Buďme velkorysí, jako 
bývali naši předkové, 
vyzval na zastupitelstvu 
historik Zouzal

Svatomartinské slavnosti v Kosově 
Hoře byly spojeny s připomenutím 
významného ocenění vojáka 
a vlastence Karla Mareše

Průvod plný světýlek 
vyrazil od školky 
do zámeckého parku

lářském studiu na Fakultě 
pedagogické Západočeské 
univerzity v Plzni, grafi cky 
ji zpracovala Zora Sokolová 
a vydalo ji Městské muze-
um Sedlčany.

Slavnostní večer v před-
náškovém sále sedlčanské-
ho muzea v úterý 7. listopa-
du zahájil Martin Plechatý 
prezentací, v níž přehledně 
připomněl zásadní milní-
ky a významné osobnosti 

Pokračování na straně 6

ničky vlastní výroby nebo 
zakoupené lampiony nesly 
v podvečerních hodinách 
hrdě do zámeckého parku 
v dlouhém krásném prů-
vodu. Do parku měl totiž 
přijet Martin na bílém koni 
se svou družinou. V parku 
si děti připravily pro své 

Pokračování na straně 3

ho komunálního odpadu 
z bytu, rodinného domu 
nebo stavby pro rodinnou 
rekreaci na území města. 
Jeho základem je objedna-
ný objem popelnice nebo 
kontejneru v litrech na po-
platníka. Schválená sazba 
poplatku v současné době 

Pokračování na straně 2 a 3

Při Svatomartinských slavnostech v Kosově Hoře nad náměstím 
přelétla dvojice vojenských vrtulníků.

ránů a udělení nejvyššího 
státního vyznamenání Čes-
ké republiky in memoriam, 
Řádu bílého lva, brigádní-
mu generálovi, prvnímu 
veliteli 311. bombardovací 
perutě Royal Air Force 
ve Velké Británii Karlu Ma-
rešovi, který žil v Kosově 
Hoře. Toto vyznamenání 
převzala na Pražském hra-
dě v sobotu 28. října při 
příležitosti státního svátku 
jeho dcera Dagmar Jung-
mannová, která rovněž 
byla na Svatomartinských 
slavnostech přítomna. 

Kromě ní promluvil se-
nátor Petr Štěpánek, který 
po skončení slavností uve-
dl: „Letošní oslava Dne vá-

lečných veteránů je spojena 

s významným oceněním 

vojáka a vlastence generála 

Karla Mareše prezidentem 

republiky, který mu propůj-

čil Řád bílého lva 1. třídy 

vojenské skupiny. To jsme si 

připomněli dnes v Kosově 

Pokračování na straně 3

Novou brožuru o historii 
gymnázia pokřtila 
čtveřice ředitelů
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Buďme velkorysí, jako bývali naši předkové, 
vyzval na zastupitelstvu historik Zouzal
činí 0,55 Kč na litr objemu 
svozové nádoby. Vzhle-
dem k následkům infl ace 
došlo ke zdražení ceny 
služby (zvýšily se zejmé-
na ceny pohonných hmot, 
ceny náhradních dílů 
a skládkovné), kterou pro 
město provádějí Sedlčan-
ské technické služby. Sa-
motný poplatek za uložení 
odpadu na skládku na rok 
2023 činí 2,564 korun za ki-
logram. Dále je započítá-
ván poplatek za ukládání 
do země, což je poplatek 
města státu, který je pro 
rok 2024 stanoven ve výši 
0,75 korun za kilogram. 
Za rok 2022 uložilo město 
Sedlčany do země 886 tun 
odpadu. Tím, že se odpad 
ve městě dobře třídí, velká 
část na skládce neskončí. 
Za něj tedy město sklád-
kovné neplatí, a naopak 
získá příslušnou částku 
do příjmů. Mezi tříděný 
odpad patří papír, plasty, 
sklo, kartonové obaly, kov 
a bioodpad.

Pro určený okruh obča-
nů poskytuje město Sedlča-
ny úlevy. Vyřizuje je odbor 
sociálních věcí městského 
úřadu a schvaluje rada 
města. „V roce 2023 byl 

schválen dar celkem v 81 

případech žadatelů a jed-

nalo se o slevu poplatkové 

povinnosti ve výši 600 ko-

run na nemovitost,“ říká 
k tématu starosta Sedlčan 
Ivan Janeček.

Předpokládané náklady 
na svoz tříděného komu-
nálního odpadu se v roce 
2024 odhadují ve výši 4,8 
mil. korun. Aby se tyto ná-
klady pokryly, diskutovalo 
se na jednání zastupitelstva 
o zvýšení místního poplat-
ku za odkládání komunál-
ního odpadu na 0,60 korun 
za litr objemu svozové ná-
doby. Jak uvedl mimo jiné 
zastupitel a radní Martin 
Havel, pro jeden svoz to 
představuje navýšení o ne-
celých šest korun, což je 
přijatelné, pokud má občan 
tuto službu perfektní a ne-
musí se o nic starat. Dále 

Dokončení ze strany 1 upozornil na to, že bychom 
neměli zapomínat na dotaci 
města na svoz bioodpadu 
pro všechny občany. Ak-
tualizaci vyhlášky a místní 
poplatek za odkládání ko-
munálního odpadu ve výši 
0,60 korun za litr objemu 
svozové nádoby zastupitel-
stvo schválilo.

Dynamické 
změny 
ve výjezdové 
jednotce hasičů

Na programu byla také 
aktualizace zřizovacích 
listin JSDH Sedlčany (JPO 
III), JSDH Libíň (JPO V) 
a JSDH Sestrouň (JPO V). 
K tomu je třeba vysvětlit 
nejasnosti, které mezi lid-
mi panují v případě pojmů 

JSDH a SDH. Dobrovol-
ných hasičů se týkají obě 
zkratky. V případě SDH jde 
o hasiče, kteří jsou členy 
sborů dobrovolných hasi-
čů. Jde o spolek obdobný 
rybářům nebo myslivcům. 
Jsou to hasiči, kteří pracu-
jí s dětmi a veřejností, vě-
nují se požárnímu sportu 
a vlastně vychovávají další 
generaci hasičů. Členem 
SDH se může stát vlastně 
každý. V případě JSDH 
se jedná o jednotku sbo-
ru dobrovolných hasičů, 
tedy o hasiče, kteří jsou 
členy výjezdové jednotky. 
Ty jsou zřizovány městem 
a měly by v ní být vždy 
nejzdatnější hasiči vybra-
ní z SDH. Každý ze členů 
musí být starší osmnácti let 
a pro nejrůznější činnos-

ti musí mít specializace. 
Jde například o nositele 
dýchacích přístrojů nebo 
hasiče, kteří mohou pra-
covat s motorovými pila-
mi. U JSDH jsou kategorie 
jednotek požární ochrany. 
V Sedlčanech jde o kate-
gorie JPO III a V. Obě mají 
maximální čas výjezdu 
jednotky od vyhlášení po-
plachu do deseti minut, ale 
jednotka JPO III může zasa-
hovat i mimo území svého 
zřizovatele, zatímco JPO 
V zasahuje pouze na území 
zřizovatele a mimo něj jen 
na vyžádání.

V Sedlčanech byla letos 
provedena kontrola písem-
ností a dokumentace, která 
se dochovala ve spisovně 
Městského úřadu Sedlčany. 

Po kontrole stavu doku-
mentace požární ochrany 
dospěla rada města k ná-
zoru, že je třeba zřizovací 
listiny jednotek požární 
ochrany aktualizovat. Záro-
veň vedení města vyhod-
notilo potřebnost všech tří 
JPO. A to s ohledem na za-
chování kontinuity případ-
ných výkonů při zabezpe-
čení ochrany obyvatelstva 
a majetku na území města 
Sedlčany při mimořád-
ných událostech, případně 
nouzových stavech. V této 
souvislosti bylo na jedná-
ní zastupitelstva zmíněno 
i personální složení zmí-
něných jednotek. Protože 
Milan Šerák, velitel JSDH 
Sedlčany JPO III, a někteří 
další členové této jednotky 
podali výpověď, jmenoval 

starosta města Ivan Jane-
ček novým velitelem Vik-
tora Němce a jednotka byla 
doplněna o nové členy. Za-
stupitel Radovan Faktor se 
na zasedání zastupitelstva 
dotázal, zda je jednotka 
města JPO III aktuálně fun-
gující, načež mu starosta 
odpověděl: „Ano, město má 

plně funkční a akceschop-

nou jednotku. Zástupci no-

vého osazenstva převzali 

stanici, techniku a v sobotu 

měli první akci, která dopad-

la na výbornou.“

Zastupi te ls tvo měs-
ta Sedlčany pak na ná-
vrh radního, zastupitele 
a bývalého starosty Mi-
roslava Hölzela vyslovilo 
poděkování Milanu Šerá-
kovi, dlouholetému velite-
li JSDH Sedlčany, a všem 
bývalým členům této jed-
notky za devatenáct let 
bezchybné práce pro měs-
to a region Sedlčany, ze-
jména pak při povodních 
v roce 2013. V průběhu 
komentářů Milanu Šeráko-
vi slovně poděkovali také 
Karel Marek, Zdeněk Ši-
meček, Ivan Janeček, Petr 
Krch a Vladimír Zámostný. 
Kromě zastupitelů se při-
pojila i Blanka Tauberová 
za Městskou knihovnu 
Sedlčany, která připomně-
la, že jim vždy při akcích 
knihovny vyšel celý oddíl 
vstříc. V závěru jednání 
vyslovila poděkování také 
Marie Břeňová, bývalá no-
vinářka, která dlouhá léta 
psala i pro Sedlčanský kraj 
a s jednotkou hasičů také 
zažila, nejen při své práci, 
mnoho akcí.

Rada může 
samostatně 
rozhodovat 
o položkách 
do 1,5 mil. Kč

V dalším bodě jedná-
ní zastupitelstvo pověřilo 
radu města k závěrečným 
změnám rozpočtu na rok 
2023 a uskutečnění rozpoč-
tového opatření bez omeze-
ní částky, pokud v závěru 
roku 2023 nastanou změny 
ve fi nančních vztazích k ji-

Zleva Petr Hron – velitel stanice HZS Sedlčany a Milan Šerák s Mi-
roslavem Doubravou za SDH

nému rozpočtu v příjmové 
i výdajové části. Laicky 
řečeno, rada města má 
v kompetenci samostatně 
rozhodovat o položkách 
do 1,5 mil. korun. Nyní tedy, 
pokud bude nutné v závě-
ru roku změnit určité polož-
ky, nebude nezbytné, aby 
se k tomu muselo svolávat 
další jednání zastupitelstva, 
coby nejvyššího orgánu 
města. Změnu může schvá-
lit rada, která mívá jednání 
každých čtrnáct dní a sejde 
se i mezi svátky.

Marie Břeňová 
daruje 10 tisíc Kč 
na zprovoznění 
zvonu

Marie Břeňová vystoupi-
la z řad občanů také v závě-
rečné diskusi a zeptala se 
na možnou pomoc města 
při opravě zvonu na Círk-
vičce a hodin na věži 
kostela svatého Martina. 
Požádala přitom vedení 
města, aby vyvolalo jed-
nání s představiteli církve. 
O zvonech psali již v říjnu 
v Sedlčanském kraji Tomáš 
Zouzal a Martin Švejda, kdy 
seznámili čtenáře s aktuální 
situací. „Je chvályhodné, že 

římskokatolická církev ne-

chala opravit zvon Františ-

ka Bučila ve svatém Martinu 

v přibližné ceně sto třináct 

tisíc korun, ale víme, že tato 

částka ještě není s největší 

pravděpodobností splace-

na. Pokryta sbírkou je jen 

asi polovina. Autoři článku 

píší o dalších třech zvonech 

v tomto historickém objektu 

s tím, že na zprovoznění ka-

ždého z nich bude potřeba 

přibližně čtyřicet tisíc ko-

run,“ uvedla Břeňová. Dále 
poznamenala, že na zvon 
na Církvičce, který vypro-
vázel při obřadech celé 
generace občanů a okolí 
na poslední cestě, se zřej-
mě nedostane po další 
roky. Dotázala se proto, 
zda by nepomohl Nadační 
fond Patronát Sedlčansko, 
jehož prostřednictvím se 
v minulých letech podařilo 
uskutečnit mnoho projektů. 

Dokončení na následující straně
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„Člen tohoto fondu Jaroslav 

Nádvorník je rovněž zastu-

pitelem města,“ připomněla 
Břeňová. V závěru svého 
proslovu nabídla deset tisíc 
korun na zprovoznění zvo-
nu na Církvičce a dotázala 
se přítomných zastupitelů, 
zda by i oni nebyli ochotni 
přispět. „Chápu, že polovi-

na mého důchodu na návrat 

hlasu zvonu nestačí. Ale 

pokud podle názoru jedna-

dvacetičlenného zastupitel-

stva nebylo možné peníze 

uvolnit z rozpočtu, nemohla 

by alespoň část zástupců, 

které jsme si zvolili, sáhnout 

do vlastní kapsy? Ptám se 

bez ironie, věřím, že by váš 

patriotismus obyvatelé měs-

ta ocenili.“

K otázce zvonů a hodin 
řekl poté starosta Ivan Ja-
neček: „Co se týká zvonů 

ve svatém Martinu a co se 

týká hodin, řeším věc s pa-

nem doktorem Tomášem 

Zouzalem a ten nám nyní 

dělá rešerši, čí jsou vlastně 

hodiny, protože historicky je 

zakoupilo město. Avšak poz-

ději byla přerušena kontinu-

ita majetkového vztahu.“ Již 
nějakou dobu má starosta 
plán na uspořádání společ-
né schůzky s administrá-
torem farnosti Stanislavem 
Glacem a členem farní rady 
Ladislavem Jelenem, aby 
společně hledali řešení.

Po Ivanu Janečkovi se 
k tématu postupně vyslo-
vilo několik dalších řeč-
níků. Zastupitel Jaroslav 
Nádvorník ocenil vystou-
pení Marie Břeňové a řekl: 
„Maruška tady přednesla 

fakt pěknou myšlenku, má 

to hlavu a patu. Je to cito-

vé a je to tak v pořádku, 

protože je občankou města 

Sedlčan a mrzí jí, že zvo-

ny odletěly do Říma.“ Dále 
sdělil, že se po městě říká, 
že římskokatolická farnost 
objednala opravu, u které 
neměla předem fi nanční 
krytí. „Pokud to tak bylo, 

byl to špatný postup. Mělo 

to být řešeno předem.“ Co 
se týká Nadačního fondu 
Patronát Sedlčansko, ten by 
na tento účel dle jeho slov 
zřejmě nepřispěl, protože 
nepřispívá na opravy věcí, 
které jsou v majetku organi-

zací, jež o ně mají pečovat.
Podrobnosti ohledně 

hodin i zvonů doplnil his-
torik Tomáš Zouzal: „Ho-

dinový stroj byl pořízen 

v roce 1892 rozhodnutím 

zastupitelstva. Hodiny byly 

jasným a uznávaným ma-

jetkem města.“ Během so-
cialismu se ale zapomnělo, 
kdo je majitelem a nyní ne-
jsou ani uvedeny v inven-
tárních seznamech města, 
ani evidovány jako měst-
ský majetek v dokumen-
tech farnosti. Zouzal také 
informoval, že dalším pro-
blémem je technický stav 
hodinového stroje, který 
potřebuje opravu. 

Poté ještě položil spíše 
řečnickou otázku ohledně 
zvonů „Co by měla fi nanco-

vat farnost ze svých zdrojů 

a nechtít nic po městě?“ 
A k tomu obratem konsta-
toval: „Zvony tady zvoní pro 

všechny, věřící i nevěřící, tak 

jako zvoní v celé Evropě. Je 

to jeden ze symbolů evrop-

ské kultury a tady bych se 

přimlouval za to, abychom 

byli velkorysí, jako bývali 

naši předkové, kteří dokáza-

li něco obětovat z vlastních 

prostředků.“ Připomněl 
záznamy v sedlčanských 
kronikách a sbírky občanů 
v minulosti, např. když se 
v letech 1922 a 1924 v Sedl-
čanech nahrazovaly zvony 
odebrané v první světové 
válce. Dále zdůraznil, že 
jediný zvon, který nyní 
ve zvonici u sv. Martina 
zvoní, nese jméno František 
Bučil a připomíná oblíbené-
ho sedlčanského děkana, 
oběť komunistického reži-
mu. Bučil byl dlouhodobě 
v dobrých vztazích s vede-
ním města a po druhé svě-
tové válce se nakrátko stal 
i jeho starostou. „To je dob-

rý příklad pro současnost, 

aby se zintenzivnila komu-

nikace mezi farností a měs-

tem,“ konstatoval v závěru 
své řeči historik. 

Na jeho slova navázal za-
stupitel Filip Růzha, který 
doporučil pomoc ze stra-
ny města jak u hodin, tak 
u zvonů. Připomněl, jakou 
aktuální částku má město 
na účtu, kdy infl ace tyto 
fi nance znehodnocuje.  -bv-

Svatomartinské slavnosti v Kosově 
Hoře byly spojeny s připomenutím 
významného ocenění vojáka 
a vlastence Karla Mareše

Dokončení ze strany 1
Hoře na Svatomartinských 

slavnostech a mně bylo ctí 

setkat se s dcerou generála 

Mareše, paní Dagmar Jung-

mannovou.“ 
Na kosohorském náměs-

tí dále promluvili starosta 
Sedlčan Ivan Janeček a Da-
niel Ryl, který pořádá vzpo-
mínkové akce na americké 
letce, sestřelené na konci 2. 
světové války u Hradišťka. 
Moderátorem slavností byl 
také tentokrát starosta Ko-
sovy Hory Martin Krameš.

„Obávali jsme se, že 

z důvodu nepříznivého 

počasí nebudou moci vrtul-

níky nad Kosovou Horou 

proletět a zpočátku to vy-

padalo dost beznadějně,“ 
řekla nám místostarostka 
Kosovy Hory Lenka Ha-
vlíčková. „Nakonec se to 

povedlo a přelet nad ná-

městím, když vrtulníky vy-

tvořily na obloze barevné 

pruhy, znázorňující trikoló-

ru, byl velice působivý.“

Když pořadatelé stavě-
li stánky, lilo jako z kon-
ve, drobně poprchávalo 
i po celou dobu slavností, 

ale nakonec se vše konalo 
přesně podle harmonogra-
mu. Zahájení bylo ve čtr-
náct hodin, o čtvrt hodiny 
později přiletěly vrtulníky 
a přesně ve čtrnáct třicet 
se na náměstí dostavil sva-
tý Martin na bílém koni, 
který obdaroval děti drob-
nými dárky. A potom už se 
koštovala mladá svatomar-
tinská vína. Výtěžek z je-
jich prodeje bude věnován 
na rekonstrukci hřbitovní 
kaple svatého archanděla 
Michaela v Kosově Hoře.

David Myslikovjan

Průvod plný světýlek vyrazil 
od školky do zámeckého parku
blízké překvapení – secviči-
ly pěknou divadelní scénku 
o legendě o plášti, i o Mar-
tinovi samotném, za což si 
vysloužily velký potlesk. 

Chybělo už jen jediné, 
příjezd Martina na bílém 
koni. Ten na sebe nenechal 
dlouho čekat. Po zazpívání 
dětí i následném zavolání 
se objevil rytíř na bílém 
koni i se svou družinou. 
Od ředitelky školky Dany 
Kolínové převzal jezdec 
sladký dar a poté vyzval 
děti, aby v parku našly 
sladký poklad. To se jim 
během chvilky opravdu 
zdařilo. 

Paní učitelky pozva-
ly  všechny  př í tomné 
do vstupní haly zámečku, 

Dokončení ze strany 1 kde připravily sladké i sla-
né pohoštění s horkými 
nápoji. Nádvoří bylo vyz-
dobené lucerničkami a za-
pálenými špalky. Atmo-
sféra byla dokonalá. Před 

zámečkem vozila družina 
poníků se svými jezdci 
malé zájemce. Sníh Martin 
sice nepřivezl, ale to ten 
večer nikomu nevadilo. 

Sabina Motrincová 

RADAVA Povodí Vltavy in-
formovalo o možnosti zi-
mování plavidel registrova-
ných na VD Orlík v areálu 
kempu Radava od letošní-
ho října do 30. dubna příš-
tího roku. Jde o zkušební 
provoz, který nebude tuto 
zimní sezónu zpoplatněn.

„Jedná se o nezpevněnou 

plochu a umístění plavidla 

zde je na zvážení majitele 

plavidla, kdy státní podnik 

nezajišťuje jejich vytažení, 

hlídací službu ani stabiliza-

ci na ploše. Majitel plavidla 

nese plnou zodpovědnost 

za stav svého majetku a pří-

padné škody na něm. Pro 

umístění plavidla je nutné 

tento záměr předem ozná-

mit provozovateli kempu 

Radava,“ dodává Povodí.
Sabina Motrincová

Zimování plavidel není zpoplatněno

Martin na bílém koni na zavolání dětí opravdu přijel. A nebyl sám.
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SEDLČANY Žáci 9. tříd mají 
před důležitým krokem. 
Rozhodují se, kam dál 
po devátém ročníku. O mož-
nostech, co a jak po základ-
ní škole hovořili v ZŠ Propo-
jení den před podzimními 

prázdninami dvě pracovni-
ce okresního úřadu práce. 
Vysvětlovali žákům, čím 
vším jim může být tento 
úřad nápomocen, zasvěco-
vali je do světa dospělých.

-propoj-

Úřad pomáhá deváťákům

ZPRAVODAJSTVÍ

Na začátku října jsem z po-
zice předsedy senátního 
zemědělského podvýboru 
jednal spolu s předsedou 
Senátu Milošem Vystrčilem 
a ministrem zemědělství 
Markem Výborným se zá-
stupci zemědělských obo-
rových organizací. Budouc-
nost českého zemědělství je 
nutné řešit napříč politický-
mi i odbornými institucemi, 
v těchto konstruktivních 
diskuzích o konkrétních zá-
ležitostech budeme nadále 
pokračovat. Pro tyto schůz-
ky samozřejmě sbírám in-
formace i v terénu, takže 
jsem se koncem října ne-
chal v ZD Krásná Hora nad 
Vltavou poučit mj. o opatře-
ních v erozně ohrožených 
oblastech.

V říjnovém programu 
jsem měl také oběd s pre-
z identkou  Moldavské 
republiky Maiou Sandu. 
Setkání s touto odvážnou 
političkou, které se daří 
vypořádat v Moldavsku 
s korupcí a oligarchy a kte-
rá vede svou zem pro-
západně a proevropsky, 
bylo sice pracovní, ale 
současně i velmi příjem-
né. Den poté jsme nejen 
o Moldavsku hovořili v se-
nátním výboru pro záleži-
tosti Evropské unie. 

V pořadí 17. schůze hor-
ní parlamentní komory byla 
zahájena ve středu 18. října. 
Schválili jsme zákon o or-
ganizaci a provádění soci-
álního zabezpečení. Lidé 
tak budou moci podávat 
žádosti o přiznání důchodu 
od prosince také elektronic-
ky. Žadatelé, kteří budou 
chtít podat žádost o přizná-
ní penze osobně, už také 
podle novely nebudou 
muset do pobočky správy 
podle bydliště a úřad si 
budou moci vybrat. Beze 
změn jsme schválili novelu 
zákona o Státním pozemko-
vém fondu. Ta má zkrátit 
na polovinu dobu, po kte-
rou obce a kraje musejí do-

držovat podmínky stanove-
né při bezplatném převodu 
státních pozemků do jejich 
vlastnictví. Senátní plénum 
dále zamítlo nominaci Pav-
la Simona na ústavního 
soudce, prezident republi-
ky Petr Pavel bude muset 
najít jiného kandidáta.

Po dlouhé debatě jsme 
rovněž schválili usnesení, 
jímž jsme odmítavě reago-
vali na útoky teroristické or-
ganizace Hamás proti Izrae-
li. Vyjádřili jsme podporu 
napadenému Izraeli a od-
vetu vůči Hamásu označili 
za pochopitelnou. Senát 
také odsoudil násilnou 
deportaci dětí z Ukrajiny 
do Ruska a jejich rusifi kaci 
jako mimořádně odporný 
zločin. Stanovisko navrhl 
senátní výbor pro zahraničí 
a bezpečnost. 

Mám obrovskou radost, 
že na můj návrh propůjčil 
prezident Petr Pavel při ce-
remoniálu 28. října Řád bí-
lého lva vojenské skupiny I. 
třídy (za mimořádné záslu-
hy o obranu a bezpečnost 
státu a vynikající bojovou 
činnost), in memoriam, bri-
gádnímu generálovi Karlu 
Marešovi.

Poslední říjnový den 
jsem se opět sešel s mini-
strem Markem Výborným 
v podvýboru pro země-
dělství a spolu s ním a zá-
stupci zemědělců, myslivců 
a lesníků jsme probírali ná-
vrh nového mysliveckého 
zákona. Ještě předtím jsme 
se nad stejným tématem 
s panem ministrem účast-
nili jednání K 10 (koaliční 
strany zastoupeny po dvou 
zástupcích).

Říjen byl bohatý i na spo-
lečenské a kulturní akce. 
V mém senátním obvodu 
jsem se setkal se Zdeňkou 
Žádníkovou, houslistou Ja-
roslavem Svěceným a mís-
tostarostkou Dobříše Jindřiš-
kou Rombou. Hovořili jsme 
o spolupráci na kulturních 
akcích, zejména na Festiva-

lu hudby na zámku Dobříš. 
Začátkem října navštívili Se-
nát studenti a učitelé z Gym-
názia a Střední odborné 
školy ekonomické Sedlčany. 
Bylo to velmi milé setkání, 
mladí lidé se upřímně zají-
mali o historii a funkci horní 
komory.

Jako hrdý čekatel na člen-
ství v Cechu příbramských 
horníků a hutníků jsem se 
tradičně účastnil Skoku přes 
kůži studentů Střední prů-
myslové školy v Příbrami, 
tentokrát byla slavnostnímu 
ceremoniálu přítomna i hejt-
manka Středočeského kraje 
Petra Pecková. 

V polovině října jsem 
se rád účastnil oslav 120. 
let hasičské župy Sedlecké 
v Sedlci-Prčici a 21. října 
předání nového doprav-
ního automobilu hasičům 
v Kytíně. Předání cister-
nové stříkačky Mercedes 
hasičům v Klučenicích se 
uskutečnilo 28. října a bylo 
spojené s oslavou 105. vý-
ročí založení ČSR a vysaze-
ním lípy. Ve stejný den jsem 
se setkal s rybáři při výlo-
vu rybníka Musík a pak se 
spolu s ostatními účastníky 
piety zahřál u Masarykovy 
vatry v Klínci.

Dne 21. října jsme s Praž-
ským trubačským sborem 
zahráli na Mysliveckém dni 
v Národním zemědělském 
muzeu, slavnostně naladěn 
jsem byl i při slavnostním 
nástupu ve 13. dělostřelec-
kém pluku Jince u příleži-
tosti oslav 105. výročí zalo-
žení republiky.

Jako poslední ze spole-
čenských setkání zmíním 
besedu s bývalým náčelní-
kem Generálního štábu Ar-
mády ČR generálem Jiřím 
Šedivým, která se konala 
27. října v Příbrami. Na po-
zvání organizátorů jsme se 
s panem generálem věno-
vali zejména tématu bran-
né povinnosti nejen v Čes-
ké republice. 

Petr Štěpánek

Z P R Á V Y  O D  S E N Á T O R A  ( 9 )

Informace k jednání 
s ministrem zemědělství 

sbírám v terénu u zemědělců

Bývalý pražský knihkupec Vráťa Ebr, recesista, jehož 

velkou celoživotní láskou byla Častoboř, zemřel před 

několika dny ve věku 81 let. I když se v posledních le-

tech potýkal se zdravot-

ními potížemi, nepřestá-

val plánovat a zajímat 

se o kulturu a další dění 

na Sedlčansku. V regionu 

měl spoustu přátel, kteří 

od něj mají v knihovnič-

ce nějakou knihu a jistě 

si vybaví nejednu hez-

kou vzpomínku – na klu-

bové večery, na jeden 

z ročníků slavností Rosa, 

kdy přijel jako Jan Žižka na sedlčanské náměstí na koni 

nebo na žertíky při opékání buřtů u Vltavy a mnohé dal-

ší. Teď už svými šprýmy baví svaté u nebeských bran...

Za všechny jeho příznivce Marie, Blanka a Jarda

Vráťa už baví svými 
šprýmy u nebeských bran

SEDLČANY Vedení města 
podpořilo projekt potravi-
nové pomoci ve Středočes-
kém kraji. Reagovalo na ná-
vrh k uzavření memoranda 
se spolkem Potravinová 
banka Central o fungování 
potravinové banky v Sedl-
čanech. Nyní se na měst-
ském úřadě připravují další 
kroky, aby mohla spoluprá-
ce zdárně fungovat.

Jak celý systém fungu-
je? Potravinová banka Cen-
tral shromažďuje potravi-
ny, které by se likvidovaly, 
a rozdává je prostřednic-
tvím partnerských odbě-
ratelských organizací těm, 
kteří je potřebují. Jsou to 
především potraviny, které 
jsou zdravotně nezávadné, 
avšak již neprodejné. Jako 
cílové skupiny projektu 
jsou osoby sociálně vy-
loučené, osoby sociálním 
vyloučením ohrožené, 
osoby žijící v sociálně vy-
loučených lokalitách a ro-

diče, děti a mladí dospělí 
v nepříznivé sociální situa-
ci. Potravinové balíčky mo-
hou obsahovat kromě tří 
až pěti kilogramů potravin 
také drobnou materiální 
pomoc, například hygienic-
ké a drogistické potřeby.

Distribuce se v Sedlča-
nech pilotně konala dva-
krát, a to 26. října a 9. lis-
topadu. Podle sociálního 
odboru Městského úřadu 
v Sedlčanech jsou reakce 
prvních klientů velmi pozi-
tivní. Byli nadšeni, protože 
je to pro ně pomoc navíc.

Vedení města Sedlčany 
aktuálně plánuje na 16. lis-
topadu setkání se zástup-
ci médií, na kterém bude 
představena spolupráce 
města s Potravinovou ban-
kou Central. V příštím čísle 
tak přineseme další infor-
mace a vysvětlení, jak se 
mohou zapojit občané, kte-
ří by chtěli pomoci.

-bv-

Město se zapojilo 
do projektu 
potravinových bank
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Domov Sedlčany, poskytovatel sociálních služeb
U Kulturního domu 746, 264 01 Sedlčany

Rozšiřujeme náš tým na pozicích:

VŠEOBECNÁ SESTRA
PRACOVNÍK V SOCIÁLNÍCH SLUŽBÁCH
KUCHAŘ/KA
 práce na pracovní poměr, plný úvazek – nástup   

    možný ihned

 plat dle nařízení vlády 341/2017 Sb. o platových   

    poměrech zaměstnanců ve veřejných službách a správě

 Všeobecná sestra – platová třída č. 10, dle počtu let     

     započitatelné praxe (průměrný hrubý plat 48 000 Kč)

 Pracovník v soc. službách – platový tarif 4 až 5 (18 960 Kč  

     až 27570 Kč) základní tarif dle počtu let započitatelné praxe 

 Kuchař/ka – platový tarif 5 (17 270 Kč až 23510 Kč)     

     základní tarif dle počtu let započitatelné praxe 

Kontakt: Hermová Martina
tel.: 601 388 182, 318 841 838
martina.hermova@domovsedlcany.cz

www.domovsedlcany.cz

MONÍNEC Jako první lyžařské středisko v České republice hlásí svůj start 
areál na Monínci, který zahajuje letošní sezónu večerním lyžováním od 18 

do 21 hodin tento pátek 17. listopadu na 600 
metrů dlouhé sjezdovce s kotvou. 

Od roku 2016 zde díky inovativní tech-
nologii Snowfactory vyrábějí sníh i při 
teplotách nad nulou. Sníh, který tato tech-
nologie produkuje, je bez chemických pří-
sad a vytváří se pouze z vody a vzduchu. 
Výsledný sníh tvoří malé ledové vločky 
s teplotou -5 °C, což umožňuje pomalé tání 
a vytváření kvalitního sněhu.

V předsezónním čase bude večerní ly-
žování vždy od úterka do čtvrtka, v pátek 
a sobotu denní i večerní lyžování a v neděli 
denní lyžování. Celý lyžařský areál se bude 
zasněžovat, až teploty klesnou na dostateč-

ně nízké úrovně. Byl posílen zasněžovací systém, umožňující přípravu 
sjezdovek během dvou a půl dne.               -red-

Na Monínci se bude tento 
pátek lyžovat

PETROVICE Již několik let pořádá 
obec oblíbenou soutěž o nejkrás-
něji rozkvetlé okno a dům, kam 
i letos byla zařazena všechna krás-
ně rozkvetlá okna, ale i celé domy 
v Petrovicích a přilehlých osadách 
i vesničkách. 

Konkurence byla opravdu vel-
ká a radní z Petrovic měli velice 
těžké rozhodování, ale po důklad-
ném zvážení vybrali tři výherce 
v obou kategoriích. První katego-
rii o nejkrásněji rozkvetlý dům vy-
hrála Zora Čelikovská z Petrovic, 

těsně za ní se umístila Drahomíra 
Pešičková z Petrovic, i bronzové 
umístění zůstalo ve stejné obci 
a získala ho Věra Krbcová. Ve dru-
hé kategorii o nejkrásněji rozkvet-
lé okno získal první místo Jiří 
Štemberk z Vilasovy Lhoty, druhé 
krásné okno Bohdanky Muzikářo-
vé z Petrovic a třetí nejkrásnější 
okno letos rozkvetlo v Týnčanech 
u Marie Šídové. 

Výherci získají při slavnostním 
vyhodnocení poukazy do zahrad-
nictví.              Sabina Motrincová 

Petrovičtí radní měli 
těžké rozhodování

Nejkrásněji rozkvetlá okna letos měla rodina Štemberkova z Vilasovy Lhoty.

RŮŽENÁ V zatáčce u osady Růžená 
nedaleko Chyšek se už dlouhá léta 
objevují pohádkové postavy z ob-
lečených balíků slámy. Každoroč-
ně se mění a stávají se tak cílem 
mnoha nedělních výletů.

V zatáčce už se předvedl Krte-
ček s myškou, Křemílek s Vocho-
můrkou, Vilík s Májou a třeba 

i medvědi od Kolína. Letos pad-
la volba hlavní iniciátorky Evy 
Chocholové, které pomáhají 
i další občané z vesnice a místní 
zemědělské družstvo, na vytvo-
ření mravence Ferdy a Berušky. 
Z postav z balíků slámy u Růže-
né se stala hezká pohádková tra-
dice.                Sabina Motrincová

Zatáčku hlídá Ferda s Beruškou

ZPRAVODAJSTVÍZPRAVODAJSTVÍ

Sedlčany, Tyršova 138

Po–Pá 800–1700

       So 800–1130

www.asimina.cz

čaje, koření, rakytníkové 
dobroty, ovoce v alkoholu, 
sušené plody, šťávy, sirupy, 
medoviny a další výrobky

OBCHOD S ČAJI, KOŘENÍM A PŘÍRODNÍMI POCHOUTKAMI

Koupím les, pole nebo chalupu. Pla-
tím hotově. Tel.: 773 770 753.              250/23 

 V ý k u p  s t a r ý c h  p e ř i n .  Te l . : 
606 514 445.                      251/23 

Koupím staré mince a bankovky. Tel.: 
731 476 601.         252/23 

Muž hledá ženu ve věku od 35 let, 
zn. která ví co chce od života. Tel.: 
608 441 431.          253/23 

Pronajmu dílnu 80 m2 v Osečanech, 
kotel na vytápění, 4 000 Kč/měs. + elektři-
na. Tel.: 605 344 748.         254/23

Prodám 2x použitou autobaterii 12 V, 
45 Ah, cena 700 Kč. Tel.: 732 149 464. 255/23

 P ro d á m  i n f r a s a u n u  M a r i a n a , 
cena 9 000 Kč, málo používaná. Tel.: 
723 253 961.         256/23

Prodám palivové dřevo měkké 950 Kč/prms 

a tvrdé 1 800 Kč/prms nařezané a naštípané. 
Dovoz zdarma. Tel.: 773 770 753 

Sádrokartony
Martin Kadeřábek

Tel.: 723 647 097

ŘÁDKOVÁ INZERCE 
15 Kč/řádek

Tel.: 774 414 225



6 strana www.sedlcansky-kraj.czZPRAVODAJSTVÍ

Co nám tím chce autor 

vlastně říci? Příspěvek píše 

jménem zastupitelů koali-

ce. Pokud si pamatuji, tak 

koalici v Sedlčanech tvoří 

všichni zastupitelé. V zastu-

pitelstvu není žádná opozi-

ce. Takže když hovoří jmé-

nem zastupitelů koalice, 

hovoří i jménem zastupitele 

Ivana Janečka – ano nebo 

ne? Nebo je to sólová akce?

Autor je navíc radním, 

tj. je za rozvoj města bez 

diskuze spoluzodpovědný. 

A co kritizuje? Že získané 

dotace v roce 2023 jsou nu-

lové? Rozvoj Sedlčan snad 

nezávisí na dotacích, nebo 

ano? Poskytování dotací, to 

je levicové téma a já si tedy 

vždycky myslel, že dr. Ma-

rek je pravičák. A pak to 

není vina jenom starosty, 

ale rady – tedy i dr. Marka.

A že mají  Sedlčany 

na účtu 54 milionů Kč, a ješ-

tě zdražují občanům všech-

no, co mají v kompetenci 

a co se dá... Počínaje zvý-

šením daně z nemovitostí 

a konče odvozem odpad-

ků a od roku 2024 zdraží 

dále i vodné a stočné. Tak 

to je opět ostuda celé rady 

(která toto zdražení navr-

huje) a celé koalice (která 

to jednohlasně schvaluje). 

Ať se stydí všichni stávající 

zastupitelé a důkladně tedy 

potřebu zdražení v součas-

né době občanům vysvětlí 

(tedy v zázemí s 54 mil. Kč 

na účtu). 

A pak příspěvek vyz-

nívá tak, že jenom to, co 

za sebou zanechalo minulé 

vedení města je to zásadní 

a prioritní... Hm, tak pokud 

to ODS, KDU-ČSL a Nezá-

vislí myslí vážně, tak pak 

nechápu, proč mají se Šancí 

vlastně koalici. Každá koali-

ce je o společné dohodě, co 

jsou priority pro příští obdo-

bí, o nějakých strategických 

dohodách. No, takže v tom-

to příspěvku jde asi o něco 

jiného než o nějakou spo-

lečnou dohodu. Nebo je to 

tak, že starosta, který chce 

dostat šanci a přinést změ-

nu, je tlačen do kouta, aby 

přednostně realizoval „…

investiční akce, které byly 

minulým vedením města 

rozpracovány, a že jich 

není málo?“ To pak není 

moc koaliční spolupráce…

Ale Karel Marek má 

pravdu v tom, že suve-

rénem je zastupitelstvo. 

A kdo to je? To je přece (jak 

jsem již uvedl) zase 21 čle-

nů vládnoucí městské koali-

ce. Tak co tedy řeší? Pro mě 

dost nepochopitelný příspě-

vek. Možná by ho dr. Ma-

rek mohl dovysvětlit. Je to 

kritika starosty? Nesouhla-

sí s jeho kroky? Proč si to 

chlapci nevyříkají na radě, 

když tam spolu sedí? Nebo 

je to nějaký vzkaz voličům? 

A to těm, co volili koalici? 

To jsou ale všichni v Sedl-

čanech, co volili ty, co jsou 

dnes v zastupitelstvu.... Hla-

va mi to tedy nebere.

Pavel Švagr

R E A K C E  N A  S L O V O  R A D N Í H O

Hlava mi to tedy 
nebere

Bývalý sedlčanský zastupitel Pavel Švagr reaguje na prohlášení současného sedl-

čanského radního Karla Marka na Facebooku ODS (viz kopie dokumentu).

školy. Prvním ředitelem se 
stal Jaromír Klenka, který 
byl povolán, aby využil 
své dosavadní zkušenos-
ti z gymnázia ve Vyšším 
Brodě a uvedl do provozu 
novou sedlčanskou střední 
školu. „1. prosinec 1946 – 

datum prvního školního dne 

na sedlčanském gymnáziu. 

Ale je kuriózní hned z něko-

lika důvodů. Zaprvé, školní 

rok začíná obvykle prvního 

září. A zadruhé, toho dne za-

číná výuka na sedlčanském 

gymnáziu, ale všechna ta 

kulatá a půlkulatá výročí se 

počítají až od 25. října 1947, 

kdy byla škola ofi ciálně 

a slavnostně otevřena – ač-

koli výuka už skoro rok bě-

žela,“ vypočítával autor pu-
blikace zajímavé momenty.

Ve strojopisných memo-
árech J. Klenky například 
objevil následující tragiko-
mickou a vlastně inspirativní 
vzpomínku: „Ředitel Klenka 

psal, že byla třeskutá zima 

a že stěhováci z Kamýka ne-

prokázali příliš velkou pro-

fesionalitu, protože se proti 

této zimě posilnili alkoholem. 

Když v tomto stavu převáželi 

lavice a další vybavení, které 

mělo druhého dne přivítat 

nové žáky, polovinu nábytku 

poztráceli. Nakonec s velkým 

zpožděním dorazili do Sedl-

čan a nábytek byl rozbitý, 

v lepším případě ošklivě za-

blácený. Pedagogický sbor 

společně se školníkem proká-

zal duchapřítomnost a obě-

tavost a do ranních hodin 

ve škole pucovali ten zabláce-

ný nábytek, opravovali židle 

a skutečně se jim podařilo dát 

všechno do pořádku, aby 1. 

prosince mohla výuka začít.“

Novou brožuru o historii 
gymnázia pokřtila 
čtveřice ředitelů

Dokončení ze strany 1 Při ofi ciálním otevření 
školy následujícího roku se 
konal bál a byl připraven 
speciální program, na kte-
rém vystoupili například 
operní pěvkyně z Národní 
opery Ludmila Hanzalíko-
vá nebo tehdejší ministr 
spravedlnosti Prokop Drti-
na. Gymnázium totiž neslo 
jméno jeho otce Františka 
Drtiny, blízkého přítele 
TGM a významného peda-
goga, který pocházel z ne-
dalekého Hněvšína.

Po prezentaci byla publi-
kace Historie sedlčanského 
gymnázia pokřtěna v dů-

stojné společnosti tří po-
sledních ředitelů gymnázia: 
Radomíra Pecky, Zdeňka Ši-
mečka a Jiřího Páva. Každý 
z nich, jak zaznělo i v úvod-
ní prezentaci, se do života 
školy zásadně zapsal a pů-
sobení každého z nich bylo 
specifi cké jak přístupem 
k vedení instituce, tak i pře-
kážkami, kterým museli 
ve své době čelit.

„Absolventy sedlčanské-

ho gymnázia můžeme najít 

mezi lékaři, prvotřídními 

sportovci, úspěšnými pod-

nikateli – ta škála uplatnění 

sedlčanských gymnazistů je 

skutečně široká. A význam-

né osobnosti vyobrazené 

tady na promítacím plátně, 

stejně jako řada z vás tady 

v publiku, jsou živoucím dů-

kazem, že Sedlčany už dáv-

no nejsou tím ‚Ouhrovem, co 

nerodí než voláky, pohůnky 

a vozky pro svůj dvůr‘. Vidí-

me, že gymnázium za těch 

76 let své existence zanecha-

lo ve zdejším regionu výraz-

nou a velmi pozitivní stopu,“ 
shrnul nakonec Plechatý.

Pavel Žak

Zleva: Ředitelé gymnázia Zdeněk Šimeček, Radomír Pecka a Jiří 
Páv, ředitel muzea David Hroch a autor publikace Martin Plechatý
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„Kdyby nebylo Fanynky, ne-

bylo by srdce,“ napsal kdysi 
na zadní stranu listu s kres-
bou obličeje své milované 
dívky malíř Josef Mánes.

Kdeže najdeme onen 
zaslíbený kraj? Je to kra-
jina tichá a skromná, ale 
přesto půvabná. Žitné 
lány a pahorky s borový-
mi lesíky, boží muka, čer-
vené střechy vesnic, nad 
kterými vykukují věžičky 
kostelíků a venkovských 

zámečků, v pozadí tma-
vé lesnaté kopce. Takhle 
nějak vypadala a myslím, 
že stále vyhlíží, krajina 
nedaleko Sedlčan. Ano, 
jsme ve vesničce Kňovice 
a v jejím okolí. Popis na ni 
padne jako ulitý. A cože 
má společného se slavným 
malířem? Tedy pojďme 
a poslouchejme starý pří-
běh, jenž ale nebude mít 
konec podle třígrošových 
románů. Nu, uvidíte sami…

Josef Mánes byl význam-
ný český malíř, ilustrátor, 
grafi k a jeden z nejvýznam-
nějších představitelů české-
ho romantismu. Je považo-
ván za mistra české malby 
a krajinářství v období ro-
mantismu a realismu. Umě-
lecké sklony zdědil po otci 
a strýci, i jeho sourozenci 
Quido a Amálie byli nadaní. 
Spolu s nimi žil v rodném 
domě v Praze. Studoval 
i cestoval po Evropě a když 
se v sedmadvaceti letech 
vrátil domů, pracovala 
u nich nová služka, dívka, 

jež ovlivnila celý jeho bu-
doucí život.

Co to bylo za dívku 
a jak souvisí s Kňovicemi 
na Sedlčansku? 

Františka (Fanynka) Šťo-
víčková se narodila roku 
1825 v Kňovicích, v chalu-
pě čp. 6, chudému truhláři. 
Při křtu dostala jméno Fran-
tiška, ale říkali jí Fanynka. 
Se svými čtyřmi sourozenci 
prožívala venkovský ži-
vot běžný v té době. Pásla 

husy, capala bosýma 
nohama v blátě i sně-
hu. Ale když dospěla, 
nebylo široko daleko 
větší krásky. Chalupa 
však nedokázala tolik 
hladových krků uživit, 
takže v devatenácti le-
tech odešla s uzlíkem 
hledat vlastní živo-
bytí. Vydala se časně 
ráno na Cholín, odkud 
se na voru dostala 
až do Prahy. V Pra-
ze, ve Spálené ulici, 
vstoupila do služby 
k malířské rodině Má-
nesů. Té vládla pev-

nou rukou Amálie, starší 
sestra Josefova. 

Fanynka a Josef
Mladému malíři krás-

né děvče okamžitě pad-
lo do oka, byl jí doslova 
okouzlen. Byla z toho, jak 
jinak, velká láska. Fanynka 
Josefa podporovala a po-
vzbuzovala, když ochabo-
val, k další umělecké práci. 
V roce 1849 (či 1850) ale 
otěhotněla. Amálie ji však 
vyhnala z domu i ze služ-
by. Původce jejího stavu, 
Josef Mánes, byl sice citli-
vý, ale plachý a neprůboj-
ný člověk a podlehl své 
sestře. Ponechal ubohou 
Fanynku v jejím stavu své-
mu osudu. Fanynka odešla 
do rodných Kňovic, kde 
v opovržení lidí (byla teh-
dy jiná morálka nežli dnes) 
porodila dceru. Tu pojme-
novala Josefi na, po otci. 

Zatím Josef Mánes schá-
zel steskem po své dra-
hé a jeho beztak chatrné 
zdraví se ještě zhoršovalo. 

Když byly malé Josefi nce 
tři nebo čtyři roky, tajně 
přijel do Kňovic na ná-
vštěvu. Přál by si míti dra-
hou a milovanou Fanynku 
i s Josefi nou u sebe, ale 
jeho sestra nedovolila. 
I Fanynka s dcerou přije-
ly do Prahy na návštěvu, 

ale byly sestrou vykázány 
ode dveří. Josefi na se s ot-
cem pak mohla rozloučit 
až na jeho pohřbu v roce 
1871. Mánesovi bylo nece-
lých jednapadesát let, když 
zemřel.

Fanynka jako 
předloha 
k obrazům

Fanynka stála Mánesovi 
modelem k nejkrásnějším 
ženským postavám, jež 
vytvořil. Jsou to klasické 
akty Jitro, Večer a akvarel 

Máří Magdaléna. Ovšem 
nejznámější obraz ženy 
s obnaženými ňadry, Jo-
sefi na, byl zřejmě taktéž 
namalován podle modelu 
Fanynky Šťovíčkové. Sám 
Mánes to nikdy za svého 

života neprozradil a obraz 
dostal své jméno dokonce 
až dvacet let po jeho smrti.

Některé zdroje uvádějí, že 
se jedná o idealizovaný žen-
ský portrét. Pro jemné gesto 
ruky a bílou pleť mohla být 
prý inspirací Hellichova po-
dobizna Boženy Němcové. 
Touto otázkou se zabýval 
i Jarmil Krecar, který nazna-
čil, že obraz Josefi na může 
být portrétem Františky Šťo-
víčkové. Spisovatel František 
Kožík podložil svůj životo-
pisný román Josef Mánes 
podrobným studiem histo-
rických dokumentů. V doslo-
vu uvedl zdroj (vzpomínka 
dcery Josefi ny), podle kte-
rého docházelo i po vyhnání 
Františky k setkáním malíře 
s jeho dcerou Josefi nou i její 
matkou. Na základě těchto 
informací vložil do románu 
i scénu, ve které byla mode-
lem k obrazu Josefi na právě 
Františka Šťovíčková. 

Tak jsme tedy na konci 
příběhu velké, ale nešťast-
né lásky jednoho slavného 
malíře a jedné chudé, ven-
kovské dívky. Nedokázali 
vzdorovat okolnostem a je-
jich láska by se tak mohla 
stát tuctovým příběhem 
oné doby, pán a služka.

Nebýt ale onoho slavné-
ho obrazu, jež v sobě do-
dnes skrývá velké tajemství. 

„Kdyby nebylo Fanynky, 

nebylo by srdce“…

Bylo anebo nebylo, kdo 
ví?               Miroslav Fiala

S T Ř Í P K Y  Z  M I N U L O S T I  ( 4 )

Velká láska a velký bol?
Kraj Mánesovy Josefíny

Malíř Josef Mánes

Možná Fanynka, kdo ví....

Renesanční zámek v Kňovicích
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 KONCERTY, 
ZÁBAVY

 Sedlčany – kult. dům
15. 11. Nezmaři

jubilejní koncert folkové 

skupiny Nezmaři; 19:30

22. 11. Koncert učitelů 

ZUŠ

tradiční koncert učitelů 

ZUŠ Sedlčany, některých 

bývalých učitelů a hostů; 

18:00

23. 11. Večer barokní 

hudby

vystoupí houslista Václav 

Hudeček, violistka Kristina 

Fialová a soubor Atlantis 

Collegium; 19:30

25. 11. Ples Fitness Sedl-

čany

9. ples Fitness Sedlčany, 

k tanci a poslechu hraje Eš-

ner band, bohatý program 

a tombola; 20:00

28. 11. Za vším hledej 

ženu

hudebně-poetický pořad; 

19:30

 Prosenická Lhota
17. 11. Myslivecká zábava

k poslechu a tanci hraje 

kapela Repete

 Sedlčany – Pohoda club
18. 11. Mňága a Žďorp

koncert rockové kapely; 

21:00

 Kosova Hora – Sokolovna
18. 11. Retrobeat

rocková zábava s novou 

místní kapelou Retrobeat; 

20:00

 Sedlčany – muzeum
24. 11. Cermaque

večer při svíčkách, vystoupí 

básník a písničkář Jakub 

Čermák; 19:00

 Votice – kino
24. 11. Petr Spálený

koncert, dále vystoupí 

Miluška Voborníková & 

Apollo Band; 19:00

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
25. 11. Jiří Schmitzer: 

Folkrockový písničkář

hudební vystoupení zná-

mého herce a písničkáře 

Jiřího Schmitzera; 19:00

 VÝSTAVY

 Sedlčany – knihovna
Básně v obraze

výstava básní v obrazech 

na schodišti v rámci festiva-

lu Dne poezie; do 19. 11.

Zima ve fotografi i

výstava fotografi cké soutě-

že; do 6. 12

 Sedlčany – kult. dům
Pocity a představy

výstava obrazů Jaroslavy 

Trpkové; do 22. 11.

Krajina v obrazech

výstava obrazů Josefa 

Burkharda; od 27. 11.

 Sedlčany – muzeum
Sanctus Benedictus

výstava fotografi í středo-

věké architektury v muzej-

ním sklepním prostoru

80. výročí vystěhování 

Sedlčanska v letech 

1943–1945

výstava dobových materiá-

lů, fotografi í a dokumentů; 

do 26. 11.

 Votice – klášter
150 let SDH Votice

výstava k příležitosti oslav 

150 let od založení SDH 

Votice; do 29. 12.

Krajiny srdce a biblické 

příběhy

výstava obrazů Luboše 

Kafky; do 17. 11.

Taškobraní

prodejní výstava aktivizač-

ních dílen Integrovaného 

centra sociálních služeb 

Odlochovice; do 17. 11.

 PŘEDNÁŠKY

 Sedlčany – knihovna
16. 11. Jak prezentovat 

skrze příběhy

workshop s Lubošem Pav-

lem; 13:30

22. 11. Na kole k mořím? 

J(e)de to!

setkání se skupinou míst-

ních nadšenců do cyklisti-

ky; 18:00

24. 11. Současná česká 

próza: Proč ji číst?

přednáška literárního 

vědce a pedagoga Pavla 

Šidáka; 18:00

 DIVADLO

 Sedlčany – kult. dům
16. 11. Don Quijote De La 

Ancha

nejhranější autorskou 

komedii současnosti uvádí 

Divadlo Klauniky Brno; 

19:00

19. 11. Kamarád Fído 

a Hubert: Kouzelný 

příběh

zábavné divadelní předsta-

vení pro děti; 15:00

20. 11. Kdo se bojí 

Beatles

divadelní představení uvádí 

Bechyňský divadelní spolek 

Lužnice; 19:30

29. 11. Osm eur na hodinu

zběsilou komedii Sébastia-

na Thiéryho uvádí Divadlo 

Metro Praha; 19:30

 Drážkov – Divadlo Hogo 
Fogo
16. 11. Vejšlap

divadlo Ungelt uvádí ko-

mediální oslavu přátelství, 

přírody a života; 19:00

 KINO

 Sedlčany 
17. 11. Hadí plyn

drama; 20:00

18. 11. Její tělo

česko-slovenské drama; 

20:00

24. 11. Asteroid City

americká komedie; 20:00

25. 11. Víkendoví rebe-

lové

sportovní drama, komedie; 

20:00

26. 11. Malý princ

muzikálový fi lm ZUŠ Sedl-

čany; 15:00

 Votice
15. 11. Tonda, Slávka 

a kouzelné světlo

rodinný animovaný dobro-

družný fi lm; 17:00

16. 11. Terezín: Láska 

za zdí

drama; 20:00

23. 11. Napoleon

historický, válečný, životo-

pisný; 20:00

29. 11. Strašidlo Can-

tervillské

rodinný animovaný fi lm; 

17:00

 SPORT

 Sedlčany – zimní sta-
dion
17., 19., 26. 11. Veřejné 

bruslení

14:00–16:00

15. 11. Pohárové utkání

DSK Daleké Dušníky – HC 

Žabáci Solopysky; 18:30

HC Medvědi Sedlčany – 

Novit Neveklov; 20:25

17. 11. Pohárové utkání

HC Kačeři Příčovy – HC 

Rebel Sázava; 18:30

HC Huroni Vršovice – TJ 

Slavoj Obecnice; 20:25

18. 11. Pohárové utkání

HC Kňovice – HC River 

Boys Zvírotice; 14:00

AHC Nový Knín – HC Bu-

bák Chlum; 16:00

Stará garda Štětkovice B – 

Rybníkáři; 18:00

19. 11. Pohárové utkání

HC Čerti Křepenice – HC 

Rumola; 16:30

Novit Neveklov – HC Voti-

ce; 18:25

HC Olbramovice – HC Med-

vědi Sedlčany; 20:25

20. 11. Pohárové utkání

HC Domino – Stará garda 

Štětkovice; 18:30

HC Miličín – DSK Daleké 

Dušníky; 20:25

22. 11. Pohárové utkání

HC Hrádek – Ševci Nový 

Knín; 18:30

25. 11. Hokejový zápas

TJ Tatran Sedlčany – HC 

Berounští Medvědi; 17:00

 OSTATNÍ

 Sedlčany – knihovna 
15., 22. 11. Hajánek

podvečerní čtení pro děti; 

17:00

24. 11. Píšu, píšeš, píšeme

odpolední program pro 

mladé budoucí autory 

navštěvující 1. stupeň ZŠ; 

13:00

24. 11. Pohádková ba-

bička

čtení z knihy Co napoví 

stromoví, navazuje výtvar-

ná dílna Krása letokruhů; 

15:00

27. 11. Pavoučí sítě

výtvarná dílna pro nejmen-

ší; 10:00

 Sedlčany – hvězdárna
17., 18., 24., 25. 11. Pozo-

rovací program

18:00–21:00

 Sedlčany – náměstí 
T. G. M.
17. 11. Oslava demokra-

cie

výtvarná instalace ZUŠ, 

Modlitba pro Martu, státní 

hymna, zahraje kapela 

Tortilla; 17:00

 Sedlčany – muzeum
17. 11. Připomínka 34. 

výročí listopadových 

událostí 1989

promítání dobových fi lmů, 

divadelní představení žáků 

ZUŠ, výstava fotografi í 

a dokumentů; 17:00

 Sedlec-Prčice – u za-
čátku Krčínovy stezky 
v Prčici
18. 11. Sázení aleje podél 

Krčínovy stezky

sázení 40 stromů podél 

cyklostezky, následuje po-

sezení s opékáním špekáč-

ků; 10:00

 Nechvalice – Nechvalic-
ká hospoda
18. 11. Dančí hody

pokrmy z dančího masa; 

18:00

 Vysoký Chlumec – bu-
dova úřadu městyse
24.–26. 11. Vánoční 

výstava

tradiční vánoční prodejní 

výstava; 15:00–18:00, 25. 

a 26. 11. 10:00–17:00

 Sedlčany – náměstí T. 
G. M.
25. 11. Hurá na Dakar 

s MM Technology

setkání s týmem, prohlídka 

„Čendy“ a doprovodné 

techniky; 11:00

 Kosova Hora – kabiny 
u hřiště
25. 11. Advent klepe 

na dveře

vánoční prodejní výstava; 

13:00–16:30

 Dublovice – radnice
25., 26. 11. Vánoční výstava

tradiční vánoční prodejní 

výstava; 14:00–17:00

 Votice – klášter
29. 11. Kontrasty české 

poezie 20. století

četba básní s průvodním 

slovem v adventním duchu; 

18:00

 ROZHLEDNY

 Onen Svět
Langova rozhledna 

otevřeno o víkendech 

a svátcích; 9:00–18:00

Všechny podrobnosti 
k uvedeným akcím najde-
te na našich internetových 
stránkách 
www.sedlcansky-kraj.
cz v rubrice Kalendář. 
Umístění akce do rubriky 
je zdarma. Upoutávky 
posílejte včas e-mailem na: 
kalendar@sedlcansky-kraj.cz.
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SEDLČANY Sice ne po čer-
veném koberci, ale sláva 
to byla velká. V sedlčan-
ském kině se ve středu 8. 
listopadu konala premiéra 
muzikálového amatérské-
ho fi lmu Malý princ z dílny 
učitele sedlčanské zušky 
Jana Marhoula. Kromě 
něho se na fi lmu podílelo 
více než 50 lidí.

Někteří zájemci museli 
fi lm oželet, lístky byly rych-
le vyprodané, a tak v 18 ho-
din zcela zaplněné hlediště 
čekalo na začátek promítá-
ní. Nejdříve před plátno na-
stoupili režisér Jan Marhoul 
a ředitelka ZUŠ Sedlčany 
Vladimíra Křenková. Diváci 
vyposlechli krátký rozho-
vor a pokochali se výtvory 

žáků výtvarného oboru, 
které se tematicky vztaho-
valy k tématu Malý princ. 

Poté už sál zcela uti-
chl a nastal čas pro první 
scény muzikálu, v němž 
v hlavních rolích vystupují 
Tadeáš Faktor (Malý princ) 
a Jan Zdeněk (Exupéry). 
Jan Zdeněk se na premiéru 
dostavit nemohl, ale Tade-
áš fi lm zhlédl z první řady. 
„Jsem rád, že jsem mohl 

ve fi lmu hrát. Když jsem 

se viděl na plátně, byl jsem 

trochu nervózní. Ale do-

padlo to dobře,“ říká Malý 
princ. Jednu z vedlejších 
rolí (Růže) ztvárnila Erika 
Hochmaulová. „Musím říct, 

že je to asi poprvé, co jsem 

se takto viděla na plátně 

a zážitek to byl zajímavý 

a celkově unikátní. Místy 

jsem se skoro ani nepozná-

vala,“ tvrdí Erika.
„Jsem dojat,“ popiso-

val své emoce režisér Jan 
Marhoul hned po skončení 
fi lmu. „Průběh večera jsem 

očekával podobný, ale měl 

jsem trochu strach z toho, 

aby vše dopadlo, jak má. 

Ještě předevčírem jsme 

ve fi lmu něco upravovali, 

protože jsme tam nalezli 

nějaké malé chyby.“ Pro-
mítání fi lmu se nekonalo 
naposledy. „Zájemce zvu 

na další promítání, které 

se uskuteční první adventní 

neděli 26. listopadu od 15 

hodin,“ doplňuje Marhoul.
Filip Špale

PETROVICE SDH Mezihoří 
pořádal v sobotu 11. listo-
padu v petrovickém Obec-
ním domě vystoupení oblí-
bené dechové kapely Malá 
muzika Nauše Pepíka. 

V roce 1987 založil trum-
petista a později harmo-
nikář Pepík Nauš vlastní 
kapelu, která hraje do-
dnes všude tam, kde mají 

pro dobrou muziku srdce 
dokořán a nehraje jen de-
chovky. Obecní dům se 
v sobotu zaplnil během 
chvíle a netrvalo dlouho 
a zaplnil se i parket. Mnozí 
tanečníci by s přehledem 
strčili do kapsy i soutěžící 
ze StarDance. A kdo netan-
coval, alespoň zpíval.

Sabina Motrincová 

Jsem dojat, řekl 
po premiéře Malého 
prince režisér Jan Marhoul

SEDLČANY Říká se, že po-
kud někdo vykoná dobrou 
věc, stejná mince se mu 
brzy vrátí. Určitě to platí 
v případě Františka Ur-
nera, který po dobu osmi 
let, co bydlí v Sedlčanech, 
za pomoci několika stovek 
ochotných lidí z regionu 
i z dalších míst podporuje 
těžce nemocného Jakuba 
Fuňka z Mokrovrat u Dob-
říše. Fanda–Víčko, jak mu 
přezdívají kamarádi, orga-
nizuje sběr plastových ví-
ček a peníze za ně stržené 
každoročně putují na kon-
to Kubíka.

A co dobrého se Fando-
vi za jeho nezištnou pomoc 
vrátilo? Františka Urnera 
jsme navštívili v pátek 3. 
listopadu, abychom se po-
dívali na dárek, který dostal 
on na oplátku. „Dnes je to 

tři týdny, co jsem majitelem 

značkového elektrického 

invalidního vozíku, na který 

se mi složilo 131 úžasných 

lidí,“ svěřil se zjevně dojatý 
František Urner. „Dohroma-

dy dali téměř devadesát tisíc 

korun. Měl jsem obrovskou 

radost, protože mám štěstí 

na jednání s lidmi, ačkoliv 

jsem nedávno měl jeden 

nepříjemný zážitek. Hacker 

napadl můj účet, a já jsem 

z toho dodnes hodně špat-

ný. Měl jsem na účtu 

peníze, které ochotní 

lidé posílali na fi rmu, 

starající se o sběr peněz, 

a ty poslala na můj účet. 

Moc si vážím zásluh 

bratří Lukáše a Tomá-

še Brotánkových, kteří 

jsou zakladatelé sbírky 

pro mě. Mohl jsem si tak 

zakoupit potřebné zdra-

votní pomůcky, a také 

jsem hledal fi rmy, za-

bývající se prodejem 

invalidních elektrických 

vozíků. U jednoho dva-

aosmdesátiletého pána 

jsem se projel na tříko-

lovém vozíku, ale zjistil 

jsem, že je to tak o nabi-

tí úst. Našel jsem si fi rmu 

v Táboře a dojel jsem si 

tam vybrat. Bylo to dva 

dny předtím, co jsem tr-

nul hrůzou, jestli mi ha-

cker nevymetl účet, což 

se nakonec nestalo, protože 

jsem základní věci ohledně 

mého účtu neposlal.“

Podle slov Františka Ur-
nera bylo v Táboře na vý-

běr kolem sto čtyřiceti 
vozíků a dva z nich byly 
bokem pro něho, aby si 
vybral. Vozík pro Fandu 

má maximální rychlost se-
dmnáct kilometrů v hodi-
ně a dojezd téměř čtyřicet 
kilometrů. Nový majitel si 
svůj stroj hodně pochva-

luje. V pohodě dojede 
do Rozvoje, na fotbalový, 
na zimní stadion i do haly 
gymnázia, aby mohl fan-

dit stolním tenistům. 
„Když jedu po městě, 

odbočuji na náměstí 

u Rozvoje doleva, pro-

tijedoucí auto na mě 

zabliká, zastaví a řidič 

mi ukazuje, abych jel,“ 
říká s úsměvem Franti-
šek Urner. „Jsem nadše-

ný, protože motoristé 

jsou velice ohleduplní. 

Já se ale také snažím 

i chodit, nemůžu jenom 

výhradně sedět. Lidé 

se mě ptali, že když 

nějaké peníze, určené 

na vozík zbydou, jestli 

pojedu do lázní. Já jsem 

odpověděl, že na jaře 

pojedu na sedlčanskou 

přehradu na tři dny pod 

stan. Žádné peníze totiž 

nezbyly (úsměv).“

Fanda však vzápětí 
zvážní, protože pokud 
se týká sbírání víček, 

obdržel nepříjemnou zprá-
vu, že fi rma v Rynolticích, 
dříve vykupující víčka, 
spolupráci musela odříct. 
Dala alespoň kontakty 

na jiné fi rmy, zabývající se 
touto činností, a když Fran-
tišek Urner oslovil sedl-
čanské podnikatele, kteří 
se věnují charitě, uspěl. 
„Spadl mi kámen ze srdce, 

protože víčka do Olomouce 

poveze fi rma Ajax, která 

sídlí v ulici 28. října. Její 

majitel mi řekl, abych mu 

dal kontakty a o víc že se 

už starat nemusím,“ svěřil 
se František Urner a dodal, 
že je rád o to více, protože 
sklad už doslova praská 
ve švech. Je v něm v sou-
časné době kolem půldru-
hé tuny víček a dalších pět 
metráků jich je na cestě. 
„Aktivita lidí, kteří pro nás 

sbírají víčka je stále velká, 

a přitom paradoxem je, že 

já jsem nikdy nikomu neře-

kl, pojďte a sbírejte. Lidé se 

snaží sami, což mě velice 

těší,“ připomněl Fanda, kte-
rý má ještě jeden plán. 

V sobotu 16. prosince 
bude pořádat v komunit-
ním centru za farou od 15 
hodin setkání harmoniká-
řů a výtěžkem z dobrovol-
ného vstupného přispěje 
k opravě zvonu.

David Myslikovjan

Kdo netancoval, 
alespoň zpíval

Zakladateli finanční sbírky pro nemocného chlapce 
Františku Urnerovi se jeho dobročinnost vrátila

František Urner na svém novém elektrickém 
vozíku

Odpoledne s dechovkou se vydařilo i díky skvělé náladě, kterou si 
nikdo nezapomněl doma.
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TJ Tatran 
Sedlčany – MFK 
Dobříš 2:1 (0:0) 
SEDLČANY V neděli 12. lis-
topadu přivítal Tatran v 15. 
kole fotbalového krajského 
přeboru na svém hřišti ri-
vala z Dobříše. Zápasy mezi 
těmito týmy byly vždy pi-
kantní, ať už v divizi nebo 
teď v krajském přeboru, kde 
se momentálně oba soupeři 
nachází ve druhé polovině 
tabulky. Derby vždy táhlo 
fanoušky do ochozů, a jinak 
tomu nebylo ani tuto nedě-
li, kdy jich přišlo na utkání 
něco přes dvě stě.

Obránce odvrátil 
gól

Hosté vkročili do zápa-
su lépe a hned v 7. minutě 
se odhodlali k nebezpečné 
střele, která si to zamířila 
jen těsně vedle tyče. O dal-
ší čtyři minuty později 
kopali roh, po kterém se 
hostující hráč dostal k hla-
vičce, po níž míč skončil 
v náručí brankáře Lukáše 
Dřevojana. Po půlhodině 
hry se konečně dosta-
li ke slovu také domácí. 
Ale pokus z úhlu vykopl 
na brankové čáře obětavě 
do bezpečí obránce hostí. 

Hosté nastavení 
nevyužili

Vyrovnané utkání pokra-
čovalo i ve druhém polo-
čase, ale i v něm se dostali 
jako první do brankové pří-
ležitosti hosté. Po hodině hry 
se nečekaně a překvapivě 
odhodlal ke střele dobříšský 
útočník a nadělal brankáři 
Dřevojanovi velké problémy, 
ten ale nebezpečný pokus 
vychytal. V 65. minutě ro-
zehrával Tatran trestný kop 
kousek od velkého vápna. 
K rozehrání se postavili dva 
hráči. Překvapení v podobě, 
kdo z nich jako první situa-

ci rozehraje vyšlo a Marek 
Sirotek střelou kolem zdi 
poslal prudce míč k pravé 
tyči a překonal brankáře 
Lukáše Vašáka – 1:0. Jenže 
radost v domácích ocho-
zech netrvala ani pár minut 
a bylo vyrovnáno. Domácí 
hráči zbytečně ztratili míč 
a po kombinační souhře se 
spoluhráči upravil na 1:1 
dobříšský Ondřej Puchma-
jer. Domácí fotbalisté měli na-
konec poslední slovo a v 78. 
minutě si na míč po roho-
vém kopu naběhl ve vápně 
nezastavitelný Pavel Krotil. 
Svojí vítěznou hlavičkou 
přiřkl domácímu celku tři 

body – 2:1. I když soupeř ješ-
tě v nastaveném čase sahal 
po vyrovnání, svoji velkou 
šanci neproměnil.

Sestava Tatranu: L. Dře-
vojan – O. Novotný, M. Siro-
tek, P. Krotil, M. Sochůrek 
(90. J. Chlasták), L. Brotá-
nek, M. Krůta, J. Repetný 
(88. V. Schwarz), V. Plesl, O. 
Štemberk, J. Kouklík (55. M. 
Dvořák).

Tatran přezimuje po 15. 
kole do jarní části v tabul-
ce na devátém místě s 21 
body a skóre 33:28. Další 
mistrovské utkání se hraje 
na jaře příštího roku. 

David Štverák

SEDLČANY V dlouhodobé 
pohárové soutěži amatér-
ských hokejistů v mnoha 
utkáních padají mraky gólů 
a jinak tomu nebylo ani mi-
nulý týden. Jedna výjimka 
se však přece jenom našla, 
když v duelu Chlumu s pe-
trovickou Rumolou uvízla 
v sítí jediná branka, a to 
ještě ve třetí třetině tohoto 
zápasu.

Zajímavě se vyvíjel rov-
něž mač, v němž se střetl 
Hrádek s Voticemi. Hrádek 
vedl po první třetině 3:1, 
po druhé prohrával 5:6 
a nakonec dokázal překlo-
pit vítězství na svoji stranu 
v poměru 9:8. Ve všech 
gólech poražených měl 
prsty, nebo spíše svoje ši-
kovné ruce, Martin Urban. 

Sedm branek svého týmu 
dal a na jednu přihrál. Vo-
tický forvard se tak vyšvihl 
do čela kanadského bo-
dování celé soutěže, když 
v pouhých osmi zápasech 
nastřílel dvaadvacet gólů 
a desetkrát svým spoluhrá-
čům na ně přihrával.

Obecnice–
Kňovice 9:4 (0:1, 
7:1, 2:2)

V tomto duelu skupiny 
A mezi velkým favoritem 
a outsiderem se poměrně 
dlouho zdálo, že se může 
schylovat k překvapení. 
Ačkoliv se i v první třeti-
ně hrálo především před 
klecí kňovického branká-
ře, ten dlouho odolával, 
a první branku inkasoval 

až ve 2. minutě prostřední 
části hry. Kňovice se ujaly 
vedení hned na začátku zá-
pasu zásluhou Libora Kříže 
a od té doby to vypadalo, 
že Obecnice neustále hraje 
přesilovku. Prosadit se ale 
díky obětavosti kňovických 
hokejistů dlouho nemohla 
a povedlo se to až ve druhé 
třetině Liboru Procházkovi. 
Brzy přidal další dvě branky 
Martin Kocman, jenomže 
v polovině hrací doby kon-
troval Stanislav Hejhal, a fa-
vorit vedl už jenom 3:2. Čty-
ři a půl minuty před koncem 
prostřední části hry zvýšil 
na 4:2 Ondřej Mandík, pátý 
i šestý gól brzy přidal Pa-
vel Kozelka a devětadvacet 
vteřin před sirénou se trefi l 
ještě Petr Juhász. Ve tře-

tí třetině už favorit sundal 
nohu z plynu, a tak na obou 
stranách padly dvě branky. 
Za Obecnici skóroval Václav 
Vylita a Libor Procházka 
a za Kňovice Stanislav Hej-
hal a Libor Kříž.

Výsledky
Skupina A:  Chlum–

Rumola 0:1, Vršovice–Pří-
čovy 6:6, Domino–Obecni-
ce 1:13, Obecnice–Kňovice 
9:4, Zvírotice–Domino 16:0, 
Rumola–Příčovy 1:8. Stále 
je první tým Rebel Sáza-
va, který má z devíti zápa-
sů plný počet bodů, tedy 
osmnáct. Stejný počet na-
sbíraly i Zvírotice, ale mají 
sehrán o jeden zápas více. 
O tři body zpět jsou třetí 
Příčovy a na posledním 

dvanáctém místě zůstalo 
se dvěma body Domino.

Skupina B: Hrádek–Vo-
tice 9:8, Štětkovice B – Med-
vědi 0:6, Solopysky – Ševci 
Nový Knín 8:7, Miličín–Ryb-
níkáři 4:2, Neveklov–Ol-
bramovice 5:0 kontumač-
ně, Rybníkáři–Hrádek 0:5 
kontumačně. V tabulce byl 
před naší uzávěrkou první 
s dvanácti body Hrádek 
a o dva body méně měl 
druhý Neveklov i třetí So-
lopysky. Neveklovský tým 
odehrál ale o jeden zápas 
méně. Přestože Miličín mi-
nulý týden vyhrál, zůstal 
se šesti body na jedenác-
tém místě, ale už se bodově 
dotáhl na předposlední no-
voknínské Ševce.

David Myslikovjan

SK Černošice B – 
Tatran Sedlčany 
2:4 (1:3, 1:0, 0:1)
ČERNOŠICE Hokejisté Tatra-
nu si v této sezóně vedou 
v krajské soutěži se střída-
vými úspěchy. Po čtvrteční 
těsné porážce na domácím 
ledě s týmem HK Příbram 
99 si v neděli 12. listopadu 
dojeli pro tři body do Čer-
nošic. Museli o ně ale bojo-
vat až do konce utkání.

Úvod hostům vyšel do-
konale, když v čase 2.25 

otevřel účet utkání Domi-
nik Chwastek a o pět minut 
později přidal druhý gól 
Tatranu Martin Pospíšil. 
A když v čase 12.00 zvýšil 
na 0:3 Kryštof Švagr, mohlo 
se zdát, že zápas se bude 
ubírat jednoznačným smě-
rem. Ale nebylo tomu tak. 

„Do zápasu jsme vstoupili 

aktivně, měli jsme tři nebo 

čtyři dobré šance a naši akti-

vitu jsme brzy dokázali pro-

měnit v góly. Nebylo to jako 

ve čtvrtek u nás doma, kdy 

jsme nedokázali naši pře-

vahu zužitkovat střelecky,“ 

zhodnotil úvodní třetinu tre-
nér Tatranu Karel Pospíšil 
a dodal: „Když jsme přidali 

třetí gól, všechno nám hrálo 

do karet, ale v závěru třetiny 

jsme udělali chybu. Nepokry-

tý hráč nám vybruslil na kru-

hy a skóroval. Soupeř už 

předtím měl několik šancí, 

ale podržel nás brankář Mi-

chal Dudek, který určitě dva 

jasné góly chytil.“ Od druhé 

třetiny se stále více projevo-

valo, že domácí hrají na čty-

ři lajny, a že vydrží naplno 

šlapat po celý zápas. V čase 

28.14 dali kontaktní gól a ten-

to stav vydržel až do konce 

prostřední části hry. „Do třetí 

třetiny jsme vstupovali s tím, 

že to urveme, že budeme 

hrát zezadu, hodně bruslit, 

obsazovat protihráče, a že 

se budeme snažit neudělat 

chybu. Dařilo se nám to, je-

nomže potom jsme hráli více 

než půldruhé minuty tři proti 

pěti a soupeř se dostal do ně-

kolika šancí. Dvojnásobné 

oslabení jsme přečkali, což 

soupeře tak trochu srazilo,“ 

popsal třetí třetinu trenér 
Pospíšil. 

Pro Tatran nastala ještě 
jedna nepříjemná situace, 
když hokejisté soupeře ote-
vřeli svému hráči, který chtěl 
dohrát Štěpána Pinkase, vrát-
ka na střídačku a sedlčanský 
útočník v plné rychlosti vlétl 
do těchto vrátek, takže si ze 
zápasu odnesl zranění. Tat-
ran si závěr zápasu pohlídal 
a v čase 59.25 dal rozhodující 
gól utkání do prázdné bran-
ky Ondřej Mašek.

David Myslikovjan

Při tradičním derby zůstaly tři body doma

Hokejové překvapení žilo jednu třetinu a dvě minuty, 
potom favorit začal sázet branky

Rozhodly tři rychlé branky v úvodu
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Arsenal Benešov-
Sedlčany – FC NY 
Tiradores Ústí nad 
Labem 7:2 (4:1)
SEDLČANY V sedmém kole 
2. futsalové ligy skupiny 
Západ se hráči Arsenalu 
představili na domácí palu-
bovce, připsali si na svoje 
konto další vítězství a nyní 
mají již patnáct bodů. Je-
nom o jeden více jich na-
sbírali první pražští Bohe-

mians. Čelo tabulky je ale 
i nadále velice vyrovnané, 
protože patnáctibodové 
jsou i týmy FTZS Liberec B 
a Absolut Černý Dub. 

V duelu s Ústí nad La-
bem vyhrál Arsenal vyso-
ko a zaslouženě. Poprvé 
v této sezóně nastoupil 
s optimálním počtem osmi 
hráčů do pole a od začátku 
utkání se do svého soupeře 
zakousl. Tým sedlčanských 
futsalistů si vynutil převa-

hu, kterou během úvod-
ních osmi minut zúročil 
ve tříbrankové vedení. Na-
víc nastřelil břevno ústec-
ké branky. Výrazné vedení 
si přenesl i do druhé části 
hry, kterou začal také lépe 
a brzy svůj náskok navýšil 
o další dvě branky. Hosté 
zkusili od 26. minuty hrát 
s pátým hráčem v poli, ale 
pozorná obrana Arsenalu 
jim toho moc nedovolila. 
Power-play hostům přines-

la jen jednu snižovací bran-
ku z brankoviště a trefenou 
tyč ze střední vzdálenosti. 
Arsenal přidal před pěk-
nou diváckou kulisou, 
kterou vytvořila stovka 
příznivců futsalu, ještě jed-
nu, sedmou branku. Jejím 
autorem byl nejlepší hráč 
Arsenalu Tomáš Pecka, kte-
rý se v tomto utkání trefi l 
už podruhé, a navíc na dva 
góly svého týmu přihrál. 
Podobnou bilanci měl 

i Ondřej Rataj, autor dvou 
branek a jedné přihrávky 
na gól. Další úspěšné zá-
sahy vítězného celku při-
dali Daniel Čipera, Jakub 
Kouklík a Ondřej Novotný.

V osmém kole soutěže 
se utká Arsenal opět na do-
mácí palubovce v hale sedl-
čanského gymnázia v pátek 
17. listopadu s pražskou 
Spartou. Tento atraktivní 
duel začíná v 17 hodin.

David Myslikovjan

15. kolo krajského pře-

boru

TJ Tatran Sedlčany – MFK 
Dobříš 2:1 (0:0)
Branky Sedlčan: 65. M. Siro-

tek, 78. P. Krotil

15. kolo I. A třídy sk. A

TJ Sokol Sedlec-Prčice – SK 
Slaný B 1:2 (1:1)
Branka Sedlce-Prčice: 41. Z. 

Všetečka

2. kolo I. B třídy sk. E

TJ Tatran Sedlčany B – AFK 
Loděnice 1:1 (1:1)
Branka Sedlčan: 18. (p) D. 

Pudil

SK Petrovice – SK Černoli-
ce 2:1 (0:1)
Branky Petrovic: 85. Š. 

Štemberk, 90. O. Štemberk

1. kolo okresního přeboru

TJ Sokol Dublovice – SK 
Spartak Příbram B 2:1 (2:0)
Branky Dublovic: 22. P. Len-

gyel, 41. J. Lomoz

11. kolo IV. třídy sk. B

SK Vysoký Chlumec – SK 
Přestavlky 2:0 (0:0)
Branky Vysokého Chlumce: 

89. a 90. T. Nováček

SK Klučenice – TJ Vltavan 
Hřiměždice B 4:2 (2:2)
Branky: 18. J. Květ, 52., 37. 

a 89. H. Holan – 25. a 38. L. 

Salinger 

SK Nový Knín B – TJ Sokol 
Kamýk nad Vltavou B 3:0 
(3:0)
TJ Sokol Dublovice B – TJ 
Prostřední Lhota 0:6 (0:4)
SK Petrovice B – FK Drev-
níky 6:1 (5:0)
Branky Petrovic: 2. (p) a 9. 

P. Podlipský, 25. P. Jůn, 35. 

Š. Šťastný, 40. V. Podlipský, 

56. J. Škoch

2. kolo okresního přebo-

ru – Benešov

TJ Sokol Přestavlky – TJ 
Sokol Vrchotovy Janovice 
2:1 (0:0)
Branka Vrchotových Jano-

vic: 74. P. Křiklán

2. kolo I. A třídy dorostu 

U19 sk. D

TJ Tatran Sedlčany – SK Vo-
tice 1:0 (1:0)
Branka Sedlčan: 38. A. 

Dembélé

SK Slavia Jesenice – Sed-
lec-Prčice + Jesenice 4:2 
(3:1)
Branky Sedlce-Prčice + Je-

senice: 27. M. Zrůbek, 87. V. 

Podzimek

2. kolo I. A třídy žáků 

U15 sk. C

SK Olympie Dolní Břeža-
ny – TJ Tatran Sedlčany 1:2 
(0:1)
Branky Sedlčan: 33. J. Neu-

mann, 75. M. Motyčík

2. kolo I. A třídy žáků 

U13 sk. C

SK Olympie Dolní Břežany – 
TJ Tatran Sedlčany 0:2 (0:0)
Branky Sedlčan: 59. R. Jirá-

sek, 65. M. Karda 

1. kolo okresního přebo-

ru starších žáků sk. B

SK Petrovice – TJ Sokol Je-
senice 4:1 (2:0)
Branky: 13. a 16. J. Mošnič-

ka, 47. a 74. D. Turek – 57. 

M. Hájek

1. kolo okresního přebo-

ru mladších žáků sk. B

TJ Sokol Jesenice – TJ Pro-
střední Lhota 1:3 (0:3)
Branka Jesenice: 44. M. 

Sůva

David Štverák

Tatran Sedlčany – 
HK Příbram 99 3:4 
(0:1, 0:1, 3:2)
SEDLČANY V odloženém os-
mém kole krajské hokejové 
soutěže se utkali hráči Tatra-
nu na domácím ledě ve čtvr-
tek 9. listopadu s týmem, 
který v předchozí sezóně 
dvakrát přehráli. Tentokrát 
ale bylo všechno jinak.

Začátek patří 
hostům 

Příbramští hokejisté se 
dostali do vedení už po jed-
načtyřiceti vteřinách hry, 
kdy se doslova vřítili do ob-
ranného pásma Tatranu dva 
jejich útočníci. První přihrál 
z úhlu puk před brankoviš-
tě druhému, a ten snadno 
z bezprostřední blízkosti 
střelou na lapačku sedlčan-
ského gólmana Pavla Sime-
ra dal první branku utkání. 
Navíc v 5. minutě utkání pu-
toval na trestnou lavici do-
mácí Burian. Po minutě hry 
v oslabení ale mohli hned 
dvakrát skórovat domácí 
hokejisté, když se jim nejdří-
ve povedl brejk a hned vzá-
pětí měl velkou šanci Mar-
tin Náprstek, který se ocitl 
zcela sám před brankářem, 
avšak svůj bekhendový 
blafák nedokázal dotáhnout 
do úspěšného konce. Rych-
lá inkasovaná branka hráče 
Tatranu nijak nenahlodala, 
až do konce třetiny se hod-
ně tlačili před brankoviště 
soupeřova brankáře, avšak 
ten za svá záda nepustil je-
diný kotouč.

Aktivně, ale bez 
zakončení

V aktivní hře pokračoval 
Tatran i ve druhé třetině. 
Po necelých třech minu-
tách rozehrál přesilovku, 
jenomže ve chvíli, kdy 
se vyloučený hráč chys-
tal na led, povedl se hos-
tům brejk a na konci této 
akce padl podobný gól, 
jako v úvodní části utkání. 
Po nahození z úhlu opět 
doklepl dojíždějící hráč ko-
touč do sítě – v čase 24.18 
se stav změnil na 0:2 a hned 
vzápětí už podruhé puto-
val za katr Burian. Domácí 
hokejisté oslabení celkem 
v pohodě přečkali, ale 
i nadále platilo, že marně 
dobývají branku soupeře. 
V polovině utkání rozehrál 
svoji další přesilovku i Tat-
ran, jenomže zkušené muž-
stvo hostí, plné třicátníků 
i pětatřicátníků, a dokonce 
i s jedním třiačtyřicetiletým 
hráčem, si bylo v obraně 
jisté a vše si pohlídalo. V zá-
věru druhé třetiny hrál Tat-
ran hned dvakrát v oslabe-
ní a pár vteřin před druhým 
klaksonem měl po brejku 
jedinečnou možnost ke sní-
žení. Gólman Příbrami však 
pohotově vytrčil svůj beton 
a dokázal zastavit puk těsně 
před brankovou čárou.

Další rychlý gól
Ze třetí třetiny uplynulo 

pouhých sedmnáct vteřin, 
když příbramští hokejisté 
přidali svůj třetí gól. Jiskřič-
ku naděje vykřesal Tatran 

ve 47. minutě hry, kdy do-
klepl předchozí střelu On-
dry Spilky do sítě Martin 
Pospíšil. Hned vzápětí však 
přetlačil v souboji jeden 
na jednoho na útočné mod-
ré Příbrami forvard hostí 
obránce Tatranu, namířil si 
to k brance Simera a v po-
hodě zavěsil – 1:4. Na začát-
ku 53. minuty dostal přesný 
puk na útočnou modrou 
Zdeněk Burian a rovněž 
s přehledem snížil na 2:4. 
Tatran se i nadále hodně tla-
čil před branku hostů a vy-
platilo se mu to. Kontaktní 
branku dal v čase 54.56 stře-
lou po ledě podél ležícího 
gólmana v brankovišti Libor 
Bém. Hned v další minutě 
putoval na trestnou lavici 
hostující hráč a Tatran měl 
jedinečnou příležitost k vy-
rovnání. Přesilovku však 
nejenomže nevyužil, ale na-
víc byl šestapadesát vteřin 
před třetí sirénou již potřetí 
v tomto utkání vyloučen Bu-
rian. Hosté tak svoje vedení 
už v pohodě udrželi.

Sestava: Simer – Lukáš 
Macháč, Tomáš Spilka, Vild, 
Švagr, Tomáš Macháč, Ma-
šek, Chwastek, Šebek–Bém, 
Náprstek, Vladimír Černý, 
Martin Pospíšil, Pinkas, Pe-
tržílka, Ondra Spilka, Filip 
Černý, Burian. Trenér: Ka-
rel Pospíšil.

Tatran zůstal s dvanác-
ti body i po této porážce 
na čtvrtém místě sedmičlen-
né tabulky. V jejím čele je 
tým HC Příbram B, který 
nasbíral už třiadvacet bodů.

David Myslikovjan

Fotbalové víkendové 
výsledky regionálních 
družstev

Futsalisté atakují čelo tabulky

Hokejisty srazily do kolen 
rychlé góly v úvodu dvou třetin
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Na příkladech z minulosti 

uvažuji o proměnách vzta-

hu našich občanů ke svému 

státu, tedy vztahu jednotliv-

ců k tomu, co je všem spo-

lečné. Protože co je nám 

společné, vznikalo a je udr-

žováno ze společných pro-

středků. Jen ještě připočtě-

me státní majetek v podobě 

přírodního bohatství. 

Se vším musí hospoda-

řit námi zvolení úředníci, 

kteří si dokázali získat naši 

důvěru. Není jim co závidět 

ve státě, který prošel za 105 

let různými režimy. Tím se 

také vztah obyvatel k němu 

všelijak měnil. Zejména 

dlouhé období komunistic-

ké totality dělilo lidi na sku-

piny mající různá práva. 

Z literatury víme leccos 

o časech, kdy česká společ-

nost uvažovala o samostat-

ném státu. Takový příklad 

mě napadá z doby, kdy se 

čeština v rámci monarchie 

teprve prosazovala do kul-

tury a divadelní hry byly pro-

vozovány ve velmi skrom-

ných prostorách. Z touhy 

po Národním divadle vznik-

la celonárodní sbírka. Pak 

po jeho vyhoření opět lec-

kdo podle svých možností 

přispěl. Někdo třeba několi-

ka krejcary, císař František 

Josef I., jeho rodina a česká 

šlechta (Lobkowiczové, 

Schwarzenbergové, Chotko-

vé…) tisíci zlatých. V sobotu 

tomu bude od znovuote-

vření Národního divadla 

po opravě 140 let.

Náš stát má dnes problé-

my s rozvrácenými fi nan-

cemi. Jak by asi dopadlo 

vyhlášení sbírky do stát-

ní pokladny? Někdo má 

na účtu 50 tisíc Kč, určitě 

může postrádat tisícovku. 

Někdo (podobně jako ten-

krát ta šlechta) vykazuje 

majetek třeba 50 miliard, 

mohl by ve stejném pomě-

ru přispět miliardou. Národ 

sobě napsat na Českou ná-

rodní banku, jako tenkrát 

nad jeviště Národního di-

vadla? Blbost? 

Ano, většinou se asi uva-

žuje opačně. Stát ke všemu 

ještě moc nezbrzdil další 

zadlužování, kdekdo žádá 

o pomoc, množí se hrozby 

stávkováním. Komunisté by 

mohli poradit, jak se fi nan-

ce řešily po pěti letech jejich 

vlády v roce 1953. Večer jsme 

měli peníze na výlet, ráno 

jen bezcenné papírky. A už 

jsme se měli dobře. Kdo nic 

nemá, je bez starostí…

Ale vážně, je náš vztah 

k demokratickému státu se-

riózní? Co by kdo byl scho-

pen ze svého oželet pod 

heslem „národ sobě“?

Vladimír Roškot

Přestože šlechtické tituly 
byly v Rakousku i u nás 
úředně zrušeny, kupodi-
vu některé osobnosti si jej 
v myslích lidí přirozeně za-
chovaly. Snad nejznáměj-
ším takovým příkladem 
byl kníže Karel Schwarzen-
berg, který v sobotu 11. lis-
topadu zemřel.

Dětství prožil na zámcích 
Orlík a Čimelice. Říkával, že 
v zimě na Orlíku byla zima 
až k nevydržení. Školní 

vzdělávání zahájil na teh-
dejší Národní škole v Čime-
licích. Hovořil přednostně 
německy (jako jeho žena Te-
reza), ale jeho čeština byla 
kouzelná řeč renesančního 
člověka. A zůstane na zá-
znamech rozhovorů, disku-
zí, vystoupeních ministra 
zahraničních věcí ve dvou 
vládách, poslance ve sně-
movně i senátora v Senátu. 
Ovládal také francouzštinu, 
rodný jazyk jeho matky, an-

gličtinu a konečně italštinu. 
Znalost jazyků mu umož-
ňovalo získávat přehled 
o světě, v kultuře, hospo-
dářství a politice, ve které se 
nijak neuzavíral do prostoru 
svých názorů. Uměl, co má-
lokterý politik – v klidu dis-
kutoval s politiky, s jejichž 
názory nemohl souhlasit. 
Prostě byl jaksi povznesen. 
Něco z toho možná přenesl 
i na prezidenta Václava Ha-
vla jako jeho první kancléř 

na Hradě a zřejmě udělal 
pro Havla díky známostem 
se světovými politickými 
špičkami mnoho práce 
na jeho cestě do světa. 
A pro nás také – svými jas-
nými logickými úvahami, 
stručným vyjadřováním my-
šlenek i otevřených názorů. 

Přestože jako mladý 
musel přerušit studia a za-
čít se věnovat spravování 
pozemků, staveb, rybníků, 
lesů atd. z dědictví po strýci 

v Rakousku, stal se světozná-
mým bojovníkem za demo-
kracii, svobodu, lidská práva, 
zakladatelem a spoluorga-
nizátorem různých nadací, 
organizací, ve kterých vždy 
projevil svoje opravdové so-
ciální cítění. Prožil ohromně 
bohatý život.

Karel Schwarzenberg byl 
vzácným člověkem, kterého 
v české kotlině nelze nahra-
dit. Čest jeho památce.

Vladimír Roškot

Učitelé jsou nesmírně dů-
ležití pro budoucnost naší 
země. Jiní státní zaměst-
nanci nedostali nic, avšak 
průměrná hrubá mzda uči-
tele by se příští rok měla 
dostat přes 50 tisíc korun. 
Ano, 130 % se nakonec po-
čítá ze základu roku 2022 
a na neučitelské profese se 
nedostane, v rozporu s pů-
vodními očekáváními. Ale 
pořád je to změna k lepší-
mu, a nijak bezvýznamná 
v kontextu těžkého defi citu 
státního rozpočtu a všeo-
becného hledání úspor.

Odbory to tradičně vidí 

jinak. Přidávaly by víc 
a všem. Andrej Babiš nau-
čil lidi, že peněz je dost pro 
všechny. Půjčíme si, natisk-
neme, pojedeme na dluh. 
Tato ekonomická jízda smrti 
je dlážděna vznešeným pří-
davným jménem „důstoj-
ný“. Je to nesmysl, který zní 
dobře. Vláda má povinnost 
starat se o lidi, kteří žijí pod 
či na hranici chudoby. Jak 
důstojný kdo vede život nad 
hranicí chudoby, se přímo 
odvíjí od jeho schopnosti se 
o svůj život postarat, k če-
muž mu neslouží vláda, ale 
vlastní ruce a hlava. V zemi 

s dlouhodobou rekordně 
nízkou nezaměstnaností se 
může mít každý tak důstoj-
ně, jak si zaslouží.

Peněz není pro všechny. 
Važme si toho, že se jich 
našlo dost na to, aby se 
na učitelskou dráhu nevy-
dávali lidé jen pro ideály, 
ale i s nadějí, že rozumně 
uživí rodinu. Že se jinde 
bude muset šetřit, je lo-
gické. Nemáme víc peněz, 
máme jedny peníze.

Jako první opatření bych 
zrušil devátý ročník. Já 
jsem základní školu opustil 
před 30 lety. Jako poslední 

ročník, který zaplaťpánbůh 
mohl být už v 8. třídě. Láka-
li mě. Pojď ještě do devítky, 
prodloužit si dětství. Jenže 
já se těšil do života.

Za tu dobu se v základ-
ním školství změnilo mno-
hé k lepšímu. Ale v princi-
pu pořád dětem převážně 
sype do hlav plné tatrovky 
znalostní sutě, která se vrší 
v mnoha vrstvách jako údaj-
ně „dobrý základ“. Ale ne-
drží, nic pevného nejde po-
stavit ani z něj, ani na něm. 
A tak na konci vzdělávacího 
procesu nezbývá než vel-
kým buldozerem tyto letité 

nánosy s úlevou odhrnout 
na skládku zapomnění, do-
kud se člověk nedostane 
na tvrdou skálu. A na ní, 
kámen po kameni, postavit 
postupně sám sebe.

Ve školství potřebujeme 
víc stavebního inženýrství, 
víc praktické výuky a méně 
tatrovek s nepoužitelnou 
sutí. Bude to stát něco na-
víc, ale vrátí se to. Jen děti 
lépe připravené do reálné-
ho života jsou jedinou šan-
cí, že svými schopnostmi 
dokážou vydělat víc peněz 
pro všechny.

Bohumil Vohanka

K O M E N T Á Ř

Každý by chtěl víc

Z A M Y Š L E N Í

Co by kdo byl schopen?

N E K R O L O G

Odešel šlechtic české politiky Karel Schwarzenberg, 
dle rodové tradice Karel VII.
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